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Dedico aquest llibre a tots els meus alumnes,
als milers d’alumnes que he tingut durant trenta-vuit anys
d’experiència com a professor.


I també a tota la gent del Principat de Catalunya,
del Principat d’Andorra, del Rosselló, d’Aragó, València,
les Illes i l’Alguer. A tota la gent d’arreu del món que vulgui
aprendre a escriure bé la nostra llengua.





Presentació



Aquesta gramàtica ens presenta tot allò que cal saber per escriure correctament en la nostra llengua. Ens explica de forma ben ordenada, clara i precisa, totes les regles i totes les excepcions principals que cal conèixer.


És un llibre redactat per l’autor a partir de l’experiència acumulada com a professor al llarg de més de 38 anys d’impartir classes –a adolescents i adults, al personal de l’administració pública i a la Universitat de Barcelona−, sempre pensant en les millors formes d’introduir a tothom en el goig del domini de la nostra llengua, la llengua que compartim i és la nostra eina fonamental de comunicació i desenvolupament com a societat.


Està concebuda perquè pugui servir a tots els nivells del nostre ensenyament: des dels cursos introductoris fins als cursos als quals aspirem a consolidar, amb un nivell mitjà i avançat, els nostres coneixements. En aquest sentit, serveix com a llibre de referència per a professors i estudiants de tots els nivells que vulguin assolir un bon domini de la llengua que els permeti usar-la amb seguretat i, especialment, superar amb èxit totes les proves de nivell inicial, mitjà i superior a les quals hagin de presentar-se.


Aquesta nova edició que presentem, revisada i actualitzada, serà molt útil tant per al seu ús en els diferents cursos com per a tots aquells que la vulguin fer servir com a estudiants autodidactes.


Observem que, després de l’actualització de la normativa, les regles i excepcions fonamentals de la llengua continuen sent les mateixes, les de sempre, tal com són descrites clarament en aquest llibre, de manera que seguim escrivint igual. El principal canvi ha estat la reducció dels accents diacrítics a un total de 15, tal com s’explica a la lliçó 3 dels accents en aquest llibre. Els altres canvis afecten casos molt concrets que podem consultar més aviat en un diccionari o bé en una font o publicació especialitzada.


El llibre que teniu a les mans, així doncs, es consolida amb aquesta nova edició revisada i actualitzada com un bon manual de consulta i aprenentatge pràctic per als milions de persones que parlen i escriuen la nostra llengua i en volen fer un bon ús de manera habitual.


Barcelona, agost del 2018





Lliçó 1



Els tipus de paraules i l’estructura bàsica de l’oració


Hi ha 8 tipus de paraules. Fixem-nos-hi:


Verb


Paraula que expressa l’acció. Exemples: parlar, saber, dir. Recordem que hi ha tres verbs copulatius, que simplement uneixen el Subjecte amb una qualitat. Són: ser, estar i semblar. Exemples: Ell és alt / Ella està contenta / Això sembla interessant.


Adverbi


Paraula que complementa el Verb. Exemple: [image: image]


Un adverbi també pot modificar un altre adverbi. Ex: [image: image]


Nom


Paraula que fa referència a una persona, animal, cosa o idea. També s’anomena substantiu. Exemples: home, gos, taula, llibertat. Un nom sempre pot anar precedit d’article. Fixem-nos-hi: l’home, el gos, la taula, la llibertat.


Adjectiu


Paraula que qualifica el Nom. Exemple: [image: image]


Article


Paraula que precedeix el Nom. N’hi ha de dos tipus:


1) Determinats: el, la, els, les


2) Indeterminats: un, una, uns, unes.


Pronom


Paraula que substitueix un Nom. Exemple: [image: image]


Preposició


Paraula que va davant del Nom indicant la seva funció a l’oració. Les 5 més importants són: a, en, amb, de, per. Exemple: Viu a Lleida. La “a” és la preposició de lloc que ens indica que “Lleida” és el lloc on vivim.


Conjunció


Paraula que uneix dues paraules o oracions. Les 5 més importants són: i, o, que, però, perquè. Exemple: el pa i el vi / La Núria treballa i la Teresa estudia.


Una vegada vistos els 8 tipus de paraules, el següent pas és reconèixer l’estructura bàsica de l’oració: SVC (Subjecte, Verb i Complements). Estudiem-ho:


Subjecte


És el que fa l’acció. Concorda en persona i nombre amb el Verb. Exemples: Tu (S, 2 p.sing.) treballes (V, 2 p.s.) / La meva amiga (S, 3 p.s.) estudia (V, 3 p.s.).


Verb


És l’acció. Exemples: Ella (S) canta (V) / Tots nosaltres (S) fem (V) alguna cosa (C). Recordem que, com ja hem vist, hi ha tres verbs copulatius: ser, estar i semblar. Aquests verbs uneixen el Subjecte amb una qualitat, que anomenem Atribut. Exemples: Jo (S) soc (V) mestre (Atribut) / Aquestes noies (S) estan (V) molt ben preparades (Atribut).


Els 5 Complements fonamentals són:


CDirecte


És on recau directament l’acció del Verb. El reconeixem perquè podem passar l’oració a passiva. Exemples: Molta gent escolta la ràdio (La ràdio és escoltada per molta gent) / Jo coneixia aquella noia (Aquella noia era coneguda per mi).


CIndirecte


És on recau indirectament l’acció del Verb. Va precedit de la preposició “a”. Exemples: Nosaltres (S) demanem (V) ajuda (CD) als nostres amics (CI) / Jo (S) explico (V) la lliçó (CD) als alumnes (CI).


Atribut


És una qualitat del Subjecte, al qual va unit mitjançant un verb copulatiu (ser, estar o semblar). Exemples: Ella (S) és (V) metge (Atribut) / Ell (S) està (V) content (Atribut) / Això (S) sembla (V) fàcil (Atribut).


CCircumstancial


Expressa una circumstància de Lloc, Temps, Manera, Companyia... Exemples: Jo (S) vivia (V) aquí (CCLloc) / Vindré (V) demà (CCT) / Escriu (V) bé (CCManera)


CPreposicional


És el nom que donem als Complements que acompanyen els Verbs preposicionals, és a dir, aquells Verbs que sempre solen anar seguits de la mateixa preposició. Exemples: Pensava (V) en ella (CPrep) (del verb “pensar en”) / Parlava (V) de la Maria (CPrep) (del verb “parlar de”). Alguns dels principals verbs preposicionals són: pensar en, confiar en, parlar de, recordar-se de, acostumar-se a, dedicar-se a.


Hem vist, doncs, que hi ha 8 tipus fonamentals de paraules (Verb, Adverbi, Nom, Adjectiu, Article, Pronom, Preposició i Conjunció) i que les oracions tenen l’estructura fonamental SVC (Subjecte, Verb i Complements), amb un ventall de 5 complements fonamentals possibles: CDirecte, CIndirecte, Atribut, CCircumstancial i CPreposicional. Amb això ja en tindrem prou per entendre com funciona la llengua.


Finalment, per acabar aquesta lliçó introductòria, observem com podem analitzar algunes frases de forma ben simple. Llegim atentament els següents exemples:


[image: image]


Observem que el conjunt format pel Nom i les paraules que l’acompanyen (Article, Adjectiu) és anomenat SN (Sintagma Nominal). En l’oració anterior, tenim un SN que fa funció de Subjecte (“La gent”), un Verb (“mira”) i un SN que fa de CDirecte (“la televisió”)


[image: image]


En aquest cas, tenim un pronom que fa de Subjecte (“Nosaltres”), un Verb (“demanarem”), un SN que fa de CDirecte (“el llibre”) i, finalment, un SN (“la bibliotecària”) que, amb una Preposició (“a”), fa el que anomenem un SPrep (Sintagma Preposicional): “a la bibliotecària”. En aquesta oració, aquest SPreposicional fa funció de CIndirecte.


[image: image]


En aquest cas, tenim un SN que fa de Subjecte (“La Núria”), un Verb (“viu”) i un CCLLoc (“en un pis”) compost de l’estructura que s’indica.


Aquesta estructura simple és realment la base de la nostra llengua.





 



Exercicis



1. Indica a quina categoria o tipus pertanyen les paraules d’aquestes oracions, tal com fem a l’exemple:


[image: image]


1. La Maria treballa aquí.


2. Comprarem un cotxe nou.


3. Jo el conec.


4. Viu en un pis.


5. Beurem aigua i vi.


6. Diu que vindrà.


7. Ha anat a l’hospital.


8. Parlaven de política.


9. Ella és mestra.


10. El metge està cansat.


2. Indica a quina categoria pertanyen les paraules d’aquestes oracions, tal com has fet a l’exercici anterior:


1. El cotxe és car.


2. Han demanat consell a la professora.


3. He portat el nen a l’escola.


4. Donarem les fotocòpies als alumnes.


5. Nosaltres hi anirem demà.


6. Hem treballat molt.


7. Ho farem avui.


8. Crec que aprovarà.


9. Hem de comprar un quadern i un llapis.


10. És bon alumne.


3. Analitza aquestes oracions indicant el tipus de cada paraula, els sintagmes i les parts fonamentals (Subjecte, Verb i Complements), tal com fem a l’exemple:


[image: image]


1. Llegeixo el diari.


2. Demanaré una fotocòpia a la mestra.


3. Ells m’ajuden.


4. Ells m’enviaran un missatge.


5. Ella torna a casa.


6. Estic content.


7. Confio en tu.


8. Posa el llibre al prestatge.


9. La ciutat és gran.


10. Penso en els companys.


4. Analitza ara aquestes oracions, tal com has fet a l’exercici anterior:


1. La fruita és bona.


2. Portarem els nens a la platja.


3. L’Enric enviarà un missatge a la Carme.


4. Ell ens coneix.


5. Ell ens demana ajuda.


6. Aprèn idiomes.


7. Ell pensa en el projecte.


8. La pel·lícula és divertida.


9. La Roser ha llogat un pis a Badalona.


10. Jo deixaré el llibre a la Núria.





Lliçó 2



Les parts de la paraula: La síl·laba


En principi, una paraula té tantes síl·labes com vocals. Exemples: casa (ca / sa), persona (per / so / na), Maria (Ma / ri / a)...Ara bé, hi ha tres casos especials:


1. Diftongs


Dues vocals que es pronuncien juntes (formen una sola síl·laba). Exemples: rei, mai, viu, Déu…


Hi ha 2 tipus de diftong. Observem-los amb els exemples corresponents:


a) Decreixent = vocal + i, u








	
ai




	
mai




	
au




	
pau









	
ei




	
feina




	
eu




	
peu









	
oi




	
noi




	
iu




	
riu









	
ui




	
avui




	
ou




	
nou












existeix el diftong “uu”, però només en dos casos, “tu duus” i “ell duu” del verb “dur”, que actualment també se solen escriure “tu dus” i “ell du”.


b) Creixent = q, g + u + vocal








	
qua




	
quatre




	
gua




	
llengua









	
qüe




	
qüestió




	
güe




	
següent









	
qüi




	
aqüífer




	
güi




	
lingüística









	
quo




	
quota




	
guo (rar)




	
llenguota













2. La “i” i la “u” en funció de consonants



Es consideren consonants la “i” i la “u” que van entre vocals i es pronuncien amb la vocal següent. Exemples: noia (no / ia), feia (fe / ia), diuen (di / uen)...


En alguns pocs casos, trobarem la “i” en funció de consonant a principi de paraula. Exemples: iogurt (io / gurt), ioga (io / ga)…


3. Dígrafs


Són dues lletres que representen un so. Exemple: cotxe. La majoria se separen en la separació de síl·labes:








	
rr




	
carrer




	
car/rer









	
ss




	
passar




	
pas/sar









	
l·l




	
novel·la




	
no/vel/la









	
tx




	
cotxe




	
cot/xe









	
tj




	
viatjar




	
vi/at/jar









	
tg




	
metge




	
met/ge









	
ts




	
potser




	
pot/ser









	
tz




	
dotze




	
dot/ze









	
ix




	
caixa




	
cai/xa












Hi ha 5 dígrafs que no es poden separar:








	
ny




	
Catalunya




	
Ca/ta/lu/nya









	
ll




	
colla




	
co/lla









	
qu




	
poques




	
po/ques









	
gu




	
pagues




	
pa/gues









	
ig




	
maig




	
maig















 



Exercicis



1. Separa en síl·labes les paraules següents:


[image: image]


2. Separa les paraules següents en síl·labes i subratlla els diftongs. Indica si són creixents o decreixents:


[image: image]


3. Separa en síl·labes les paraules següents tenint presents els diferents casos especials que es poden produir: diftongs, “i” o “u” en funció de consonants, i dígrafs. Algunes paraules només tenen una síl·laba.


[image: image]


4. Separa en síl·labes aquestes paraules:


[image: image]





Lliçó 3



Els accents


1. Tipus de paraules


2. Regles d’accentuació


3. Tipus d’accent


4. Accent diacrític


1. Tipus de paraules:








	
AGUDES




	
Tenen la síl·laba tònica (forta) a l’última. Exemples: cantar, camí.









	
PLANES




	
Tenen la síl·laba tònica a la penúltima. Exemples: parla, mèrit.









	
ESDRÚIXOLES




	
Tenen la síl·laba tònica a l’antepenúltima. Exemples: estètica, Eulàlia.












2. Regles d’accentuació:








	
AGUDES




	
S’accentuen totes les acabades en alguna de les 12 terminacions següents: a, e, i, o, u (vocal), as, es, is, os, us (vocal i s), en, in. Exemples: català, també, perquè, camí, cançó, però, comú, faràs, congrés, interès, permís, famós, arròs, autobús, entén, aprèn, Berlín.


NO s’accentuen les agudes acabades en diftong decreixent. Exemples: canteu, viviu.









	
PLANES




	
S’accentuen al contrari que les agudes, és a dir, totes les que NO acaben en cap de les 12 terminacions anteriors. Exemples: fàcil, esplèndid.


S’accentuen les planes acabades en diftong decreixent. Exemples: treballàveu, portàveu, vivíeu.









	
ESDRÚIXOLES




	
S’accentuen totes. Exemples: econòmiques, família, història.













3. Tipus d’accent:



à la “a” sempre porta accent obert o greu. Exemple: català, fàcil, ràpida...


í, ú la “i” i la “u” sempre porten accent tancat o agut. Exemples: camí, difícil, comú...


è la “e” porta accent obert la majoria de vegades. Exemples: cafè, anglès, mèrit, Mèxic, ciència, conferència, època, ètica, Amèrica, paciència, farmacèutic, compromès, admès...


Excepcions importants:


1) 5 monosíl·labs: bé (cast. bien), és (del verb ser), té (del verb tenir), més (cast. más), sé (del verb saber). I derivats: també, gairebé, només, manté...


2) Tres paraules força freqüents: després, préstec, església.


3) 9 paraules de la família -és / -essos, és a dir, la família de paraules que acaben en – és (amb accent tancat) i doblen la essa en el plural i derivats:








	
progrés




	
progressos




	
progressar




	
progressista









	
congrés




	
congressos




	
 




	
congressista









	
ingrés




	
ingressos




	
ingressar




	
 









	
procés




	
processos




	
processar




	
processament









	
accés




	
accessos




	
 




	
accessori









	
excés




	
excessos




	
 




	
excessiu









	
través (a través de)




	
travessar




	
travessera












Atenció als dos casos següents:








	
interès




	
interessos




	
interessar-se




	
interessant









	
estrès




	
 




	
estressar




	
estressant












Observem que van amb accent obert i, no obstant, també doblen la essa.


4) 3 infinitius: ésser, néixer i créixer (i les formes érem i éreu, del verb ésser).


5) 5 terminacions verbals:


-é futur, 1ª persona. Ex: jo donaré, jo faré...


-és pretèrit imperfet de subjuntiu (p.i.s). Ex: Em van demanar que parlés. El p.i.s. complet del verb parlar és : que jo parlés, tu parlessis, ell parlés, nosaltres parléssim, vosaltres parléssiu, ells parlessin.


-é passat simple Ex: jo tinguí, tu tingueres, ell tingué, nosaltres tinguérem, vosaltres tinguéreu, ells tingueren. Aquest temps és sovint substituït pel passat perifràstic, equivalent. Ex: jo vaig tenir, tu vas tenir, ell va tenir, nosaltres vam tenir, vosaltres vau tenir, ells van tenir.


-té, -tén 3ª persona del singular del present dels verbs derivats de tenir o acabats en –tendre. Ex: manté (de mantenir), conté (de contenir), pretén (de pretendre), entén (de entendre). I, atenció, també encén (de encendre).


-vé 3ª persona del singular del present dels verbs derivats de venir. Ex: convé (de convenir), prové (de provenir)...


Altres excepcions menys freqüents:


1) Els noms cérvol, préssec, puré, paté, consomé, clixé.


2) 4 paraules més de la família –és / -essos: succés, revés, retrocés, espès (aquest darrer és un cas com interès, va amb accent obert i, tanmateix, dobla la essa en el plural i derivats)


3) Els infinitius: prémer, esprémer, témer.


ó / ò


1) La majoria de paraules agudes acaben en “o” tancada. Ex: cançó, famós.


Excepcions:


això
allò
però


arròs
espòs
repòs


inclòs, exclòs... (el participi dels verbs derivats del verb cloure)


de debò


ressò


2) La majoria de paraules planes i esdrúixoles van amb “o” oberta. Exemples: mòbil, història.


Excepcions:


estómac
córrer


fóssim, fóssiu      del verb ser


fórmula
pólvora
tómbola



4. Accent diacrític



La majoria de monosíl·labs (paraules d’una sola síl·laba) no porten accent. Exemples: mi, fi, fe, pa, pi, pas, so, bo, tu, ... Hi ha alguns monosíl·labs que porten accent, que anomenem “accent diacrític”, per diferenciar-se d’altres que s’escriuen igual. Són un total de 15 (fixem-nos que la majoria van amb accent tancat):








	
bé




	
adverbi, exemple: està bé nom, exemples: el bé i el mal, un bé públic o privat




	
/




	
be, animal









	
déu




	
divinitat




	
/




	
deu, número 10 i del verb deure









	
més




	
quantitat




	
/




	
mes de l’any









	
el món




	
la terra




	
/




	
mon pare (possessiu)









	
és




	
del verb ser




	
/




	
es, pronom reflexiu. Ex : es renta









	
són




	
del verb ser




	
/




	
la son, ganes de dormir (i el son, acte de dormir, ex: té el son profund)









	
sé




	
del verb saber




	
/




	
se, pronom reflexiu, variant de es davant d’un verb començat per una s o c que sona com una s: se sap, se circula









	
sí




	
afirmatiu. Exemple: Ell sí que vindrà




	
/




	
si condicional. Exemple: Ho farà, si vols.









	
té




	
del verb tenir




	
/




	
te, beguda









	
ús




	
nom. Exemple: Un bon ús de la tecnologia




	
/




	
us, pronom. Exemple: Us dono pa









	
vós




	
pronom fort. Exemple: Vós sabeu parlar bé.




	
/




	
-vos, pronom feble. Exemple: Vull ajudar-vos.












Amb accent obert:








	
la mà




	
part del cos




	
/




	
ma mare (possessiu)









	
pèl




	
cabell




	
/




	
pel contracció. Ex: Va pel camí









	
sòl




	
el terreny




	
/




	
sol, adjectiu, ex: Estic sol. I el sol (estel)









	
què




	
1) Interrogatiu = quina cosa. Pot ser interrogatiu directe, ex: Què fas?, o interrogatiu indirecte, ex: Ja sé què vol.


2) Pronom relatiu (equivalent a el qual, la qual...) precedit de preposició. Ex: El tema de què (o del qual) parla és interessant.




	
/




	
que sense accent, és el més habitual (pot ser una conjunció, ex: Diu que vindrà, o bé un relatiu sense preposició, ex: El pis que té és gran)












Observacions:


1) En el plural es manté l’accent en aquests casos: bé, béns; déu, déus; sí, sís; pèl, pèls; què, quès; sòl, sòls. No es manté en dos casos: mà, mans; món, mons.


2) Els derivats d’aquestes paraules no porten accent. Exemples: déu → adeu, sòl → entresol. Només en porten els que n’han de portar d’acord amb les normes generals d’accentuació. Exemples: bé → també, té → manté (són paraules agudes acabades en vocal).





 



Exercicis



1. Classifica les paraules següents en agudes, planes i esdrúixoles:








	
Exemples:




	
agudes




	
planes




	
esdrúixoles









	
 




	
paper




	
carta




	
química









	
 




	
cançó




	
fàcil




	
història












llibertat, mòbil, piscina, regió, comarca, divisió, porter, ràpida, jugador, casa, difícil, física, departament, sinceritat, treballar, treballem, època, òptica, popular, democràcia, farmàcia, continuació, matemàtiques, ordinador, moble, amable, realitat, acció, formatge, justícia, dia, lliçó, conferència, diccionari, memòria


2. Posa els accents que calgui en les paraules que trobaràs a continuació. N’hi ha que porten accent i n’hi ha que no en porten:








	
Exemples:




	
avís, néixer, pròxima, pa, economia, examen…












germa, germans, rapid, portatil, noticia, sincer, avui, vida, trobada, dialeg, tambe, comprare, politic, politica, doneu, esportiu, setmana, majoria, unic, permis, orgullos, col·laboracio, analisi, celebracio, dedicacio, fi, protestar, terreny, director, fotografia, gracia, tolerancia, esport, saber, brillant, inversio, aixi, confus, masculi, catala, jugador, proposta, anim, dire, donaras, ultima, mi, projecte, llibre, correr, fantastica, argenti, administracio, col·laborador, bo, havia, conseqüencia, familia


3. Accentua les es d’aquestes paraules amb accent obert o tancat, segons calgui:








	
Exemples:




	
conferència, progrés












ciencia, voste, America, congres, acces, angles, frances, permes, entes, xines, nomes, gairebe, interes, tambe, etica, fare, si jo estudies…, em va demanar que treballes…, prudencia, sentencia, conve, intel·ligencia, merit, escoces, prestec, ingres, estetica, farmaceutic, despres, fertil, neixer, coneixer, influencia, esglesia, exit, ell enten, ell apren, ho ha promes, ha estat admes, ell tingue, portugues, presencia


4. Accentua les os d’aquestes paraules amb accent obert o tancat, segons calgui:


estudios, famos, perdo, canço, situacio, aixo, pero, meravellos, arros, mobil, historia, memoria, gloria, correr, estomac, proxima, formula, exclos, inclos, confos, difos, proposit, orbita, economiques, exotic, toxic, recorrer, repos, puntuacio, acreditacio 25


5. Repassa els accents diacrítics i posa els accents que calgui, tal com fem als exemples:








	
Exemples:




	
Ell treballa més




	
/ Aquest mes tenim molta feina









	
 




	
Ella vol te




	
/ Ella té la clau












1. No se sap. / Se el seu nom.


2. Jo li he dit que si. /Ho farà, si insisteixes.


3. Te vint anys. / Li agrada el te.


4. Tinc molta son. / Son les vuit.


5. Us demanaran ajuda. / S’ha de fer un bon us de l’ordinador.


6. Ell creu en Deu. / Ha comprat deu llibres.


7. El mes que ve comença a treballar. / Ella guanya mes diners.


8. Ha viatjat per tot el mon. / Mon pare ja és gran.


9. Ho ha fet be. / Té un be i altres animals.


10. En Joan es troba bé. / La Núria es metge.


11. Ella es queda a casa. / Ell es mestre.


12. Això es fàcil. / Ell es lleva a les vuit.


13. Li donaré la ma. / Ma mare treballa als matins.


14. M’ha dit que ho farà. / Que ha dit?


15. Que vols? / Sembla que està content.


6. Posa els accents que falten en aquests missatges:


1. Vindré cap a les vuit, mes o menys.


2. Que fas aquesta tarda?


3. Saps on son el Pere i el Martí?


4. No se a quina hora arribarem.


5. Dema li diran el resultat.


6. Ja t’ho explicare quan ens veiem.


7. M’ha demanat que l’ajudes.


8. La pel·lícula es molt interessant.


9. El llibre es millor.


10. Es important que li preguntis com es troba.


7. Posa els accents que falten en aquest correu electrònic:


Hola, Teresa!


Avui he trobat el llibre que em vas deixar. Te’l portare la setmana que ve, a classe.


M’ha estat molt util per fer el treball. Moltes gracies!


Martí


8. Posa els accents que calgui en aquesta redacció:


Aquestes vacances m’agradaria anar dues setmanes a Anglaterra, a fer un curs d’angles. No hi he anat mai i m’agradaria fer una estada en alguna ciutat com Oxford, Cambridge o Bath.


Ara ja tinc un bon nivell mitja de coneixements, he fet un examen que m’ha anat força be i m’agradaria tenir l’oportunitat de posar a prova el que he apres. Estic mirant la possibilitat d’allotjar-me amb una familia, la qual cosa m’aniria molt be per poder practicar. Tambe hi ha la possibilitat d’estar en una residencia, on coneixeria mes gent de tot arreu del mon. Encara no ho he decidit.


Tinc amics que han fet viatges mes lluny. Alguns han anat als Estats Units, al Canada… i alguns fins i tot han anat o tenen amics que han anat a Australia. A mi tambe m’agradaria visitar aquests països mes llunyans, pero de moment m’estimo mes fer un viatge mes a prop. Sobretot perque no es tan car i es mes al meu abast.


Crec que passar un parell de setmanes a Anglaterra sera una experiencia molt interessant.





Lliçó 4



La a i la e


Una de les principals característiques de la nostra llengua és l’alternança de la a i de la e àtones en els plurals i en els verbs. Fixem-nos-hi: La casa → Les cases / Ella treballa → Elles treballen / Ell arriba → Ells arriben...Observarem aquest fet, i d’altres, a continuació.


Presentem aquesta lliçó en cinc parts:


1. Noms


2. Adjectius


3. Verbs


4. Adverbis


5. Paraules diferents del castellà


1. Noms



1.1. Masculins


La majoria acaben en –e. Exemple: pare, home, metge, llibre...


Les excepcions principals són les següents, com en castellà:


Els acabats en








	
-arca




	
monarca, patriarca...









	
-ista




	
periodista, economista, ciclista...









	
-cida




	
homicida...









	
-ma




	
problema, sistema...












(fem atenció, però, als noms acabats en –isme: periodisme, socialisme...)


també van amb “a” d’altres paraules que coneixem prou bé: dia, poeta, pirata...


Les principals diferències respecte al castellà són: psiquiatre, -a, pediatre, -a



1.2. Femenins


La majoria acaben en –a. Exemples: dona, casa...


Les principals excepcions són paraules que coneixem prou bé, que s’escriuen de forma semblant al castellà. Exemples: classe, febre, torre, piràmide...


La principal diferència respecte al castellà és:      la tarda



1.3. Plurals


Es fan amb –es. Exemples: home → homes / casa → cases / paraula → paraules…


Observem els 6 canvis ortogràfics que es produeixen:








	
j




	
→




	
g




	
platja




	
→




	
platges









	
g




	
→




	
gu




	
lliga




	
→




	
lligues









	
c




	
→




	
qu




	
roca




	
→




	
roques









	
ç




	
→




	
c




	
plaça




	
→




	
places









	
gu




	
→




	
gü




	
llengua




	
→




	
llengües









	
qu




	
→




	
qü




	
Pasqua




	
→




	
Pasqües












2. Adjectius


Els adjectius també sofreixen els 6 canvis anteriors. Exemples:








	
j




	
→




	
g




	
roja




	
→




	
roges









	
g




	
→




	
gu




	
groga




	
→




	
grogues









	
c




	
→




	
qu




	
poca




	
→




	
poques









	
ç




	
→




	
c




	
dolça




	
→




	
dolces









	
gu




	
→




	
gü




	
ambigua




	
→




	
ambigües









	
qu




	
→




	
qü




	
obliqua




	
→




	
obliqües












Adjectius variables i invariables


Hem d’observar que els adjectius poden ser variables i invariables. Fixem-nos en els exemples següents:


Adjectius variables: ample, -a / directe, -a / neutre, -a / altre, -a...


Adjectius invariables: amable, agradable, jove, lliure...


Pel que fa als adjectius acabats en –a o –e, podem observar un fet important:


La majoria d’adjectius variables en català també ho són en castellà. Exemples: altre, -a (cast. otro, -a), directe, -a (cast. directo, -a), correcte, -a (cast. correcto, -a)...


La majoria d’adjectius invariables en català també ho són en castellà. Exemple: amable (cast. amable), agradable (cast. agradable), lliure (cast. libre).


En aquest punt, només tenim una diferència important respecte al castellà: pobre, -a (variable en català i invariable en castellà).



3. Verbs



Posem “a” en posició final. Exemples: canta, treballa, porta, pensa…


Excepcions: 1) les 4 formes vine, corre, obre i omple (de venir, córrer, obrir i omplir, respectivament) 2) Els infinitius acabats en –re. Exemples: viure, riure, aprendre,...


Aquesta “a” àtona de les terminacions verbals es transforma en “e” quan va seguida d’una altra lletra. Exemples: cantes, treballen, donàvem, parlàveu...


Canvis ortogràfics:


Observem que es produeixen 4 dels 6 canvis ortogràfics que hem vist anteriorment en el cas dels noms i dels adjectius. Fixem-nos-hi:








	
j → g + e, i




	
jo menjo




	
que




	
jo mengi









	
 




	
tu menges




	
 




	
tu mengis









	
 




	
ell/a menja




	
 




	
ell/a mengi









	
 




	
n. mengem




	
 




	
n. mengem









	
 




	
v. mengeu




	
 




	
v. mengeu









	
 




	
ells/es mengen




	
 




	
ells/es mengin









	
g → gu + e, i




	
jo pago




	
que




	
jo pagui









	
 




	
tu pagues




	
 




	
tu paguis









	
 




	
ell/a paga




	
 




	
ell/a pagui









	
 




	
n. paguem




	
 




	
n. paguem









	
 




	
v. pagueu




	
 




	
v. pagueu









	
 




	
ells/es paguen




	
 




	
ells/es paguin









	
c→ qu + e,i




	
jo toco




	
que




	
jo toqui









	
 




	
tu toques




	
 




	
tu toquis









	
 




	
ell/a toca




	
 




	
ell/a toqui









	
 




	
n. toquem




	
 




	
n. toquem









	
 




	
v. toqueu




	
 




	
v. toqueu









	
 




	
ells/es toquen




	
 




	
ells/es toquin









	
ç → c + e,i




	
jo començo




	
que




	
jo comenci









	
 




	
tu comences




	
 




	
tu comencis









	
 




	
ell/a comença




	
 




	
ell/a comenci









	
 




	
n. comencem




	
 




	
n. comencem









	
 




	
v. comenceu




	
 




	
v. comenceu









	
 




	
ells/es comencen




	
 




	
ells/es comencin













4. Adverbis



Els adverbis acabats en –ment es formen amb el femení de l’adjectiu, si en té. Exemples:








	
directe




	
directa




	
directament









	
correcte




	
correcta




	
correctament









	
còmode




	
còmoda




	
còmodament









	
estricte




	
estricta




	
estrictament












En canvi, observem com escrivim els adverbis a partir dels adjectius invariables:








	
alegre




	
alegrement









	
lliure




	
lliurement









	
amable




	
amablement













5. Finalment, observem quines són les principals paraules diferents del castellà:








	
amb e




	
amb a









	
assemblea




	
ambaixada









	
càmera




	
avaluar









	
disfressa




	
avantatge









	
meravella




	
avaria









	
monestir




	
davant









	
nedar




	
recomanar









	
treball




	
 












i d’altres menys freqüents:








	
ànec




	
afaitar-se









	
arrencar




	
assassí









	
ebenista




	
rancor









	
emparar




	
sanefa









	
Empordà




	
…









	
enyorar




	
 









	
Esteve




	
 









	
orgue (instrument musical)




	
 









	
rave




	
 









	
resplendent




	
 









	
…




	
 















 



Exercicis



1. Omple els buits amb una a o una e:


1. És el metg___ de la famíli___.


2. El seu par___ és pediatr___.


3. La seva mar___ treballa a cas___.


4. Aquest___ tard___ tenim fein___.


5. Cada di___ aprenem cos___s nov___s.


6. El periodist___ li va fer molt___s pregunt___s.


7. El poet___ ha publicat un nou llibr___.


8. Avui a la class___ hem fet un problem___ molt difícil.


9. Ell és arquitect___.


10. Han de fer diversos canvis en el sistem___educatiu.


2. Fes el plural:








	
una platja gran




	
unes__________









	
una bona amiga




	
______________









	
una plaça cèntrica




	
______________









	
llengua estrangera




	
______________









	
una nova botiga




	
______________









	
una tradició antiga




	
______________









	
aigua calenta




	
______________









	
una vaca blanca




	
______________









	
una taronja dolça




	
______________












3. Completa el quadre tenint present que hi ha adjectius variables i invariables, tal com mostrem als exemples:


[image: image]


[image: image]


4. Completa amb la solució adequada, com fem a l’exemple:


El resultat és    correcte    (correcte/-a)


1. Hem anat per una carretera molt _______ (recte/a).


2. Si la Maria aprova l’examen serà considerada _______ (apte/a).


3. Viu en un carrer molt _______ (ample/a).


4. La resposta és _______ (exacte/a).


5. Vindran _______ (un altre/una altra) dia.


6. Han demanat _______ (un altre/una altra) oportunitat.


7. Ells han decidit estudiar _______ (un altre/una altra) llengua.


8. Aquest any tindrem _______ (un altre/una altra) professor.


9. És un home que ha llegit molt. És molt _______ (culte/a).


10. Aquesta cadira és molt _______ (còmode/a).


5. Conjuga el present d’indicatiu dels verbs següents fixant-te bé en els canvis ortogràfics:


[image: image]


[image: image]


6. Repassa les paraules que s’escriuen de forma diferent al castellà i completa amb una a o una e, com a l’exemple:


De dilluns a divendres tr  e  ballem de nou del matí a sis de la tarda.


1. La vista de la ciutat des de la muntanya és una m__ravella.


2. Dissabte al matí anirem a n__dar a la piscina.


3. Al llarg del trimestre faran tres exàmens per__valuar els alumnes.


4. El supermercat es troba d__vant de l’escola.


5. El professor ens ha dit que ens recom__naria un llibre per llegir.


6. Farem una redacció sobre els av__ntatges de viure en una ciutat petita.


7. Quan anem de viatge portem la càm__ra fotogràfica.


8. Tots els països membres de Nacions Unides estan representats en l’Ass__mblea General.


9. En Joan estudia molt. És molt tr__ballador.


10. Farem una visita al mon__stir de Poblet.


7. Corregeix els errors que trobis en aquests missatges pel que fa a l’ús de la a i de la e:


1. Gaudeixi dels aventatges que li oferim aquest mes.


2. És molt recomenable fer una dieta sana.


3. Aquesta tarde vindrem a veure-us.


4. T’espero devant del cinema.


5. Aquest cap de setmana anirem a l’Ampordà. Vols venir?


6. Aquesta segona evaluació ha aprovat totes les assignatures!


7. Som a casa d’en Pep. Vina quan vulguis.





Lliçó 5



La o i la u


En català oriental la “o” àtona es pronuncia “u”. Així, es pronuncia “u” la “o” de “comprar”, “portar”... Malgrat això, podem dir que tant els parlants que tenen aquesta pronúncia com, evidentment, els que distingeixen clarament les dues vocals, saben prou bé quan hem d’escriure l’una o l’altra. En aquesta lliçó, observem simplement algunes petites regles que ens ajudaran.


1. Recordem, primer de tot, el principi general segons el qual les famílies de paraules s’assemblen. Així, quan en una paraula dubtem si hem d’escriure una o o una u, mirarem una altra paraula de la mateixa família en la qual aquesta vocal sigui tònica i clara. Fixem-nos-hi amb els exemples següents:








	
ensabonar




	
sé que va amb o perquè ve de




	
sabó









	
trucar




	
sé que va amb u perquè ve de




	
truc












Excepcions: Aquesta regla general no es dona en alguns pocs casos. Els més importants són:








	
home




	
en canvi




	
humanitat









	
jove




	
en canvi




	
juvenil









	
joventut




	
 




	
 









	
jovent




	
 




	
 









	
joc, joguina




	
en canvi




	
jugar









	
món




	
en canvi




	
mundial









	
títol




	
en canvi




	
titulat, titulació












2. No posem mai dues us seguides. Exemples: individu, Junta de Residus, vidu, continu, ingenu, assidu… En el cas de “ell duu” i “tu duus”, del verb dur (portar), es poden escriure amb dues us o amb una sola u (ell du, tu dus).


3. Recordem les paraules acabades en –eu. Les més importants són: correu, museu, peu, fideu, europeu, hereu, guineu, Pirineu, trineu...Semblantment, les acabades en –iu: estiu, riu...37


4. Recordem els plurals masculins acabats en –os:


disc → discos / bosc → boscos / calaix → calaixos / text → textos / reflex → reflexos / complex → complexos / annex → annexos / despatx → despatxos …


5. Recordem les paraules invariables acabades en –us. Les més importants són: globus, tipus, ficus, porus, cactus, focus...


6. La primera persona del singular del present d’indicatiu acaba en –o. Exemple: canto, menjo, parlo, sento, dormo...


7. Hi ha 5 verbs especials, que canvien la o de l’arrel per una u en posició tònica (síl·laba forta). Són: sortir, collir, escopir, cosir i tossir, i derivats. Observem el present dels dos més importants:


Present d’indicatiu








	
jo surto




	
jo cullo









	
tu surts




	
tu culls









	
ell/a surt




	
ell/a cull









	
n. sortim




	
n. collim









	
v. sortiu




	
v. colliu









	
ells/es surten




	
ells/es cullen












8. Els verbs poder i voler van amb una o, excepte en dos casos:


1) jo puc, jo vull (primera persona del singular del present d’indicatiu)


2) Present de subjuntiu:








	
que




	
jo pugui




	
jo vulgui









	
 




	
tu puguis




	
tu vulguis









	
 




	
ell/a pugui




	
ell/a vulgui
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